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El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Té la paraula l’honorable consellera, Raquel Tamarit, per 
a acabar de contestar les qüestions plantejades en esta 
interpel·lació.

Quan vosté vullga.

La senyora consellera d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, president.

Senyoria, no em trobarà mai utilitzant eixe llenguatge bel·
licista que utilitza vosté, primera. Segona, que jo sàpia, 
estem al País Valencià, no a Catalunya; tanta mania que 
li tenen a Catalunya i sempre que poden, pam!, cullerada 
damunt la taula, no ho entenc.

Després, diu vosté que estem sent arbitraris i es queda tan 
tranquil·la, sense cap prova de res ho diu i se acabó . Mire, 
sap què passa? Que, encara que li resulta difícil d’enten-
dre pel seu entorn polític, no totes les valencianes i els 
valencians són fills de tot un comte de Valtierra, com el 
senyor Espinosa de los Monteros, no són filles del funda-
dor de Kentucky Fried Chicken Espanya, com la senyora 
Rocío Monasterio o tenim un cognom format per sis parau-
les; la majoria social valenciana és gent corrent, humil, que 
diposita la seua confiança en el sistema educatiu públic 
per millorar les seues condicions de vides. (Veus) El menys 
que podem fer per les famílies valencianes és proporcio-
nar un sistema educatiu que substituïsca prefabricades per 
aules dignes, que no siga una preocupació per a l’econo-
mia familiar i, en eixe sentit, hem fet que més de quatre·
cents cinquanta mil alumnes tinguen llibres gratuïts, que 
setanta mil tinguen el menjador gratuït, que tot l’alumnat 
de dos anys tinga l’escolarització gratuïta i enguany farem 
que l’alumnat vulnerable tinga gratuït el desdejuni a la seua 
escola. Un model que es mire en l’espill de sistemes més 
punters a Europa. Un sistema que, en matèria d’ensenya-
ment de llengües, va estar posat com a exemple de bones 
pràctiques per la Comissió Europea, que en 2018 va convi-
dar el conseller Marzà a exposar el model plurilingüe valen-
cià. Segurament, per a vostés açò tampoc vol dir res perquè 
ni creuen en Europa ni en la Unió Europea ni en l’escola 
pública ni en res.

El més curiós de tot açò és que el sistema plurilingüe és el 
model que la dreta reivindica, i jo crec que amb bon criteri, 
en altres territoris de l’estat. En canvi, ací s’utilitza com a 
eina de confrontació. També el model d’immersió lingü-
ística és l’habitual entre els fills i les filles dels dirigents 
de la seua formació, senyora Massó. I és que sembla que, 
quan la immersió lingüística és en alemany, anglés, francés 
o italià, l’espanyol no corre cap perill; en canvi, un model 
plurilingüe, amb un mínim assegurat del 25 % del castellà, 
per a vostés ja és la seua desaparició. Permeta’m que els 
diga, senyoria, que se’ls veu a vostés el plumero, el plumero 
del classisme, el plumero de l’odi cap al valencià i l’ànsia de 
poder a la qual només poden accedir confrontant la socie-
tat i més amb eixe llenguatge que ha utilitzat vosté ací.

En definitiva, el seu partit en particular ha demostrat no 
tindre un model educatiu que aportar a la societat valen-
ciana ni durant els anys de democràcia anteriors ni durant 
els quaranta anys que van governar els seus avantpassats 
ideològics.

En tot cas, el Botànic no està disposat a tornar al model 
educatiu de fa quaranta anys, on les llengües autòcto-
nes distintes del castellà estaven desterrades del sistema 
educatiu, on el mantra polític, confessional i ideològic era la 
doctrina diària a les aules i on l’abandonament escolar era 
l’eixida habitual per a les classes populars.

Hui totes les llengües importen, especialment les dos ofici-
als en la nostra terra, i es tracten amb igualtat. La llibertat 
educativa és l’única doctrina que regix a les aules i l’abando-
nament escolar és un fenomen a combatre per millorar dia 
a dia l’horitzó de vida dels xiquets i xiquetes de les classes 
treballadores valencianes que, recordem, són el gros d’esta 
societat .

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Interpel·lació al Consell, que contesta la consellera de Política 
Territorial, Obres Públiques i Mobilitat, senyora Rebeca Torró 
Soler, sobre la política general del Consell contra la crisi de 
l’execució d’obra pública generada per la manca d’ofertes de 
les empreses del sector a causa de la inflació de les matèries 
primeres, que formula el diputat Felipe Javier Carrasco Torres, 
del Grup Parlamentari Popular (RE número 56.642, BOCV 
número 260)

El senyor president:

Senyories, avançarem al següent punt i últim de hui, de hui 
dimecres. El següent punt és la interpel·lació al Consell sobre 
política general contra la crisi d’execució d’obra pública 
generada per la manca d’ofertes en les empreses del sector, 
que presenta l’il·lustre diputat Felipe Carrasco, en nom del 
Grup Parlamentari Popular, a l’honorable consellera de 
Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president.

Señora consellera, hoy hablaremos de economía, ya sé que 
no es su fuerte, pero no tiene por qué temer porque la 
pedagogía la podemos hacer de forma conjunta. Bien, hoy 
también hablaremos de la nefasta gestión económica de 
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Sánchez y Puig, dignos herederos de Solbes y de Zapatero. 
Y finalmente, cómo no, debemos hablar de la terrible situa-
ción económica de un sector tan importante como es el de 
la obra pública para la economía valenciana.

Señora Torró, «es la economía, estúpido», es una frase 
brillante y evidentemente no la voy a aplicar hoy para 
usted, pero se apropia a aquel que no reconozca la serie-
dad de la situación económica. Es la economía, porque las 
familias valencianas están al límite. El PIB per capita de los 
valencianos cae 12 puntos por debajo de la media espa-
ñola, esto lo dice Paco Pérez, del IVIA; el sueldo medio 
de los valencianos está situado en el puesto 12 de las 17 
comunidades autónomas, solo hay 5 por detrás de la valen-
ciana; y, lo peor de todo, la pobreza laboral se dispara en la 
Comunidad Valenciana, más de trescientos cincuenta mil 
valencianos no llegan a final de mes con el actual salario 
que perciben.

Pero las empresas no están mucho mejor. La devolución de 
los préstamos ICO, la próxima subida de los tipos de inte-
rés el próximo 21 de julio y las miles de empresas valencia-
nas que entrarán en concurso de acreedores por el fin de la 
moratoria concursal del pasado 30 de junio y, para la guinda 
de la tormenta perfecta, la hiperinflación. Este es el marco 
actual, señora Torró, este es el marco actual.

Por tanto, usted tiene hoy dos opciones: subir aquí, a 
esta trona, hoy, y reconocer la difícil situación, acoger la 
mano tendida al Partido Popular y sus recetas económi-
cas; o también puede usted entonar el: lo niego todo, hasta 
la verdad, de Joaquín Sabina, y seguir tapando la situa-
ción económica a los valencianos. Esa es, por supuesto, su 
decisión, pero ya le aseguro que el sector estará muy muy 
pendiente de su postura.

Pero, señora consellera, hagamos retrospectiva. ¿Por qué 
hemos llegado a esta situación económica? Es cierto que 
estamos en plena pandemia aún, por desgracia, y es cierto, 
estamos con una guerra en el centro de Europa, pero esto 
afecta a 27 países y a 270 regiones europeas. La única dife-
rencia en la Comunidad Valenciana y en Madrid es que 
nosotros tenemos un presidente falaz en Madrid y tenemos 
un presidente mojigato en la Comunidad Valenciana. Y de 
los polvos de Sánchez y de Puig vienen estos lodos. Y le daré 
solo cuatro datos: a nivel español, España se consolida como 
la gran economía del euro con peor inflación, pese al tope 
ibérico y el plan anticrisis, que solo conoce Sánchez; a nivel 
Comunitat Valenciana, el índice de producción industrial 
cae con fuerza, un 3 %, en la Comunidad Valenciana, sólo 
hay cuatro autonomías que tienen peores datos que noso-
tros; somos la comunidad de toda España, la que más, donde 
han subido más los precios industriales en el último mes; y, 
según el BBVA Research –y esto es lo último–, la economía 
valenciana crecerá por debajo de la economía española. Por 
eso, señora Torró, somos la nación en Europa que peor va a 
salir de la crisis y de las comunidades autónomas que peor 
va a afrontar la recesión en ciernes.

Pero, señora Torró, vayamos al tema que nos ocupa hoy, si 
le parece. El sector de la obra pública se asfixia y se asfi-
xia por el encarecimiento de los proyectos, un 30 %, según 
la patronal, de media, debido al incremento del precio de los 
materiales de la construcción, especialmente de la madera, 
el acero y aluminio. Pero ustedes no están haciendo nada, 

no están haciendo nada, solo con tres titulares queda defi-
nida su inacción: «El incremento de los materiales paraliza 
cien millones de obra pública en la Comunidad Valenciana», 
esto es de febrero de este año; «Las constructoras dejan 
133 obras públicas desiertas por el aumento de los materia-
les», esto es de marzo de este año; o el titular en Sagunto 
de estos días, la semana pasada, «Los contratistas solicitan 
anular una licitación del puerto de Sagunto por el alza de los 
costes».

Consellera, su inacción estrangula al sector. Hace ya más de 
un año que el sector se lo está pidiendo a este Consell y el 
Consell no hace nada. El presidente de Fecoval, en julio, en 
julio del año pasado, ya les anticipaba y les alertaba de una 
paralización de las obras en la Comunidad Valenciana. ¿Y 
sabe usted lo que decía el presidente Puig por esas fechas, 
en julio del año pasado? Pues, abro comillas, porque el presi-
dente Puig decía: «Es una pena, todo está parado». Entonces 
lo decía porque el presidente del gobierno, Sánchez, no 
había sacado el decreto de la actualización de precios de las 
materias primas. Pero ahora esto ha cambiado, consellera, 
porque ahora depende de usted, en su tejado está la pelota. 
Entonces, ¿qué es lo que va a decir usted cuando suba aquí, 
a la trona, hoy? ¿Lo mismo que Puig: es una pena, todo está 
parado?, porque es lo que es. Yo le pido que sea un poco 
más innovadora en el fondo y en la forma.

Verá, el gobierno valenciano se ha acogido al real decreto 
del gobierno central, pero usted, como yo, sabemos que esto 
no es suficiente porque el decreto deja fuera, por ejemplo, 
la energía para el cálculo del aumento de los precios, porque 
el decreto deja fuera las materias primas como la madera 
o cementos o algunos metales, porque el real decreto no 
se aplica si la subida precios no está comprendida entre la 
horquilla del 5 % o el 20 %. Si fuera que lo resolviese todo, 
¿cómo explicaría hoy usted, aquí, que se han parado obras? 
En Alicante solo le voy a decir, se han parado obras en 
Petrer, Villena, Aspe y Elda. ¿Por qué se han quedado desier-
tos concursos tan importantes como el de Xixona? ¿Por qué 
tiene que ser la propia Universidad Miguel Hernández quien 
se reactualice los precios, sin ningún apoyo de la Generalitat 
Valenciana? Y, sobre todo y lo más alarmante, en los últimos 
doce meses se han producido más renuncias o desiertos de 
concursos públicos que en los últimos doce años; esto no 
lo hice este diputado, esto lo dice el propio presidente de la 
patronal.

Y no quiero dejar pasar la ocasión de puntualizarle sobre el 
plan Edificant. Verá, ustedes han construido uno de cada 
diez colegios que prometieron. Ustedes han pasado una 
patata caliente a los ayuntamientos, porque son ellos los que 
tienen que asumir unos sobrecostes por la inflación sobre-
venida. Por tanto, yo, señora consellera, le hago dos pala-
bras para cerrar mi primera intervención. Si otras comuni-
dades autónomas han solucionado este problema con las 
empresas, ¿nos puede hoy usted decir aquí qué va a hacer 
para que no cierren decenas de empresas en la Comunidad 
Valenciana a la vuelta del verano? ¿Y cómo van a evitar 
que centenares de trabajadores de la obra pública en la 
Comunidad Valenciana engrosen las listas de paro, después 
del verano?

Muchas gracias. (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Una vegada formulada la primera part de la interpel·lació, 
correspon a l’honorable consellera respondre a les qüestions 
plantejades.

Té la paraula l’honorable consellera Rebeca Torró.

Quan vosté vullga, consellera.

La senyora consellera de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat:

Gràcies, president.

Senyores diputades i senyors diputats.

Mire, senyoria, jo el to paternalista del principi millor que 
vaig a obviar·lo.

I, evidentment, estem vivint una sèrie de circumstàncies 
excepcionals, com bé sap vosté, derivades, d’una banda, per 
la pandèmia de la covid i, d’una altra, per la guerra d’Ucraïna, 
que han alterat l’economia mundial i produït un increment del 
preu de les matèries primeres necessàries en l’obra pública.

La pandèmia covid va motivar la paralització de nombro-
ses cadenes de subministraments, que, una vegada resta-
blerta l’activitat, han provocat un repunt de la demanda de 
diversos materials de construcció, la qual cosa ha portat a un 
increment dels seus preus davant la impossibilitat d’oferta 
per a fer front de manera immediata a aquest repunt. I a 
aquesta situació s’uneix l’encariment derivat de la guerra 
d’Ucraïna, dels preus de l’energia i, en especial, dels mate-
rials derivats del petroli que, en el cas de l’obra pública, 
afecta de manera rellevant els productes asfàltics, utilitzats 
en la construcció i en la conservació de carreteres.

Per tant, senyoria, coincidim que és una situació que està 
afectant les empreses d’obra pública. Des de la Generalitat, 
hem dut a terme dos actuacions en aquest sentit. En 
primer lloc, aquelles empreses que són contractistes amb 
l’administració veuen com l’increment dels preus de les 
matèries primeres els dificulta el compliment dels contractes 
i, fins i tot, en ocasions dificulta la seua viabilitat empresarial. 
Davant d’aquesta situació, les administracions no ens vam 
quedar aturades i decidírem actuar amb urgència.

Cal destacar que l’estat ha habilitat un procediment extraor-
dinari de revisió de preus en els contractes d’obres públi-
ques, mitjançant el Reial decret llei 3/2022, de 3 de març, 
posteriorment modificat pel Reial decret llei 6/2022, de 
29 de març. Aquesta revisió té com a finalitat compensar a 
les empreses que han contractat obres amb l’administració 
i que han vist augmentat els seus costos a causa de 
l’excepcionalitat d’increment dels preus en determinades 
matèries primeres. Per tant, aquesta revisió excepcional de 
preus es farà quan els costos hagen augmentat més d’un 5 % 
i fins a un màxim del 20 %. La normativa és dispositiva, és a 
dir, deixa en mans de les comunitats autònomes la possibili-
tat d’adherir·s’hi o de no fer·ho.

Per aquest motiu, tenint en compte aquesta situació extraor-
dinària, el Consell va decidir en l’acord 1 d’abril de 2022 apli-
car també a la nostra comunitat l’esmentat procediment 
extraordinari de revisió de preus. Sent així, s’està proce-
dint a aplicar les mesures esmentades en els contractes en 
què s’ha sol·licitat. Li puc indicar que, pel que fa i respecte 
a la Conselleria de Política Territorial, Obres Públiques i 
Mobilitat, s’estan revisant preus de 12 obres en execució, 
amb un import global sol·licitat de 3,8 milions d’euros. Per 
tant, s’està actuant amb celeritat per a evitar la paralització 
de les obres públiques en marxa i, al mateix temps, garan-
tir la seguretat jurídica i econòmica dels contractes que es 
desenvolupen a la Comunitat Valenciana. L’objectiu fona-
mental és evitar que les empreses assumisquen costos 
desproporcionats.

En segon lloc, l’increment del preu de les matèries prime-
res està afectant algunes licitacions en marxa. Les mesu-
res adoptades per la Generalitat pretenen evitar que les lici-
tacions es queden desertes per falta d’ofertes. Intentàrem 
adequar, en la mesura del possible, els preus de licitació als 
del mercat. I, a este respecte, cal destacar que la Conselleria 
d’Hisenda i Model Econòmic va publicar en la resolució 
de 24 de febrer de 2022 una recomanació en matèria de 
preus de referència. En ella s’advoca per utilitzar els preus 
de referència en matèria constructiva de la fundació de 
l’Institut Valencià d’Edificació, ja que es considera que són 
els més adequats per a la realitat actual. D’esta forma, es 
coordina la contractació pública, establint un criteri homo-
geni, fent que el conjunt de les obres de la Generalitat opere 
amb costos similars per a una mateixa unitat d’obra.

Per tant, pel que fa a la Conselleria de Política Territorial, 
Obres Públiques i Mobilitat, que és allò pel que vosté em 
pregunta –almenys és el que en principi pensàvem que 
anava a preguntar·me–, així s’està fent. S’ha establert un 
procediment perquè en aquells casos on es detecte que els 
preus de les unitats d’obres estan desfasats, per exemple, 
perquè el projecte es va redactar fa un temps, es puguen 
actualitzar. Aquesta actualització consisteix en aplicar un 
coeficient d’actualització de preus en el pressupost del 
projecte. D’aquesta manera, el projecte, com a document 
tècnic, continua sent vàlid a tots els efectes, l’únic que es 
modifica a l’alça els pressupost total.

I, finalment, en relació amb les licitacions d’esta conselleria 
que queden desertes per falta d’ofertes, dir·li que han estat 
només tres en el primer semestre de l’any. En aquest cas, es 
procedeix a la revisió de preus i es liciten novament, la qual 
cosa ja ha ocorregut amb dos d’elles. Sí, sí; tres. Vosté no sé 
de quines obres em parla, però des de la conselleria de polí-
tica territorial són tres sols les que s’han quedat desertes i 
dos les que ja estan en licitacions. Per posar·li un exemple, 
la licitació del contracte reforç del ferm i renovació superfi-
cial del paviment de la carretera CV·35, entre el punt quilò-
metre 76 més 800 i el punt quilòmetre 81 més 580, Tuéjar·
Titaguas, amb un pressupost base de licitació de 536.081 
euros, es va declarar deserta el passat 7 d’abril. A hores 
d’ara, s’han revisat els preus i ha eixit a una nova licitació per 
782.679,24 euros.

En definitiva, davant del problema de l’augment del preu de les 
matèries primeres, la Generalitat està actuant en dos vessants. 
Primer, respecte dels contractes d’obra pública en execució, el 
Consell va adherir amb rapidesa al procediment excepcional. 
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Per cert, no totes les comunitats autònomes ho van fer amb la 
mateixa rapidesa. Adivina quina, però, si vol, després li parla-
rem d’alguna de les altres comunitats autònomes. D’aquesta 
manera, evitem que es pose en perill la viabilitat de les empre-
ses i procurem el manteniment dels llocs de treball.

I, segon, respecte de les obres que s’estan licitant o van a lici-
tar·se, com (inintel·ligible) … estem revisant els preus dels 
materials dels pressupostos base per a actualitzar·lo, prenent 
com a referència les bases actualitzades de l’Institut Valencià 
d’Edificació. En tot cas, si alguna licitació es queda deserta, es 
procedeix a fer·se’n una nova amb preus actualitzats, salva-
guardant així l’interés públic inherent a la seua posada en 
marxa, i tot en benefici dels ciutadans i ciutadanes.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Continuarem substanciant la interpel·lació. Té la paraula l’il·
lustre diputat Felipe Carrasco, en nom del Grup Parlamentari 
Popular.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president.

Señora consellera, usted achaca mucho, ha ocupado mucho 
de su intervención, a la pandemia y a la guerra los rigores de 
los precios, del aumento de las materias primas en general. 
Pero, oiga, si esto fuera así, en julio del año pasado la presi-
denta de la patronal, como le he dicho en la primera inter-
vención, ya les anunciaba la subida de precios que estaba 
ocurriendo en las materias primas fundamentales para la 
obra pública. Entonces no había una situación de guerra 
en el centro de Europa y, además, no estábamos en el peor 
momento de la pandemia. Evidentemente, hay una afecta-
ción, y esto no se puede negar, para el aumento de las mate-
rias primas de esa circunstancia, también lo he comentado 
yo en mi intervención, pero hay algo adicional, que es la 
mala gestión de este gobierno de la que ustedes hacen gala, 
incluso tildando, como ayer o antes de ayer, el presidente 
Zapatero de sobresaliente. Eso es no reconocer el terrible 
momento que atraviesa nuestra economía.

Verá, a continuación, usted se ha dedicado a leer el resu-
men del decreto estatal. Oiga, no hacía falta, no hacía falta 
que nos lo leyera. Yo, por deformación profesional, pero por 
la preparación de este debate, ya me lo sé. Me lo sé. Pero, 
además, yo le he nombrado antes, en mi primera interven-
ción, las principales características de este debate en mi 
intervención. Por cierto, no ha dicho en su intervención 
todos aquellos aspectos que se quedan fuera del decreto 
real, el decreto estatal, que yo sí que le he mencionado y 
que usted simplemente ha obviado, y que son el objeto de la 
reivindicación, no sin razón, del propio sector.

Usted también ha hecho alusión a las medidas, según usted, 
que el Consell está haciendo para mejorar la situación de la 

obra pública en la Comunidad Valenciana. Y ha hecho espe-
cial hincapié en una de las medidas, que usted ha mencio-
nado como «trascendentes» para el sector, como es la 
elaboración de unas recomendaciones. Oiga, yo, estas reco-
mendaciones, la verdad es que les alabo el gusto, pero ¿de 
verdad usted cree que con la situación actual, que yo en mi 
primera intervención le he detallado y relatado, con unas 
meras recomendaciones el sector va a salir, por el arte de 
birlibirloque, de la situación tan terrible que atraviesa? ¿De 
verdad usted es capaz de venir aquí a decir que la solución 
son unas recomendaciones? Pues yo creo que no, y estoy 
seguro de que usted tampoco, pero realmente, si lo tenía 
escrito, pues lo ha tenido que leer, no tenía otra salida.

Y decir que solo hay tres concursos desiertos… Oiga, esto 
es tratar la parte por el todo. Porque es posible que en su 
conselleria hayan tres desiertos, tres concursos desiertos, 
pero yo le voy a detallar una serie de poblaciones de las que 
también dependen para ello la legislación autonómica, para 
poder evitar que vayan a desiertos muchos de los concursos 
de obra pública, que usted se los ha dejado fuera. Porque, si 
solo hubieran tres concursos desiertos en toda la Comunidad 
Valenciana, ¿usted cree, de verdad, que el sector estaría 
clamando a voces, en los medios de comunicación, en privado 
y en público, a ustedes que hicieran algo? Oiga, y como han 
hecho otras comunidades autónomas. Es que esto no nos lo 
hemos inventado nosotros. En la comunidad, por ejemplo, de 
Aragón se ha hecho. Y en la comunidad andaluza se ha hecho 
y está funcionando. Con lo cual, usted se lo debería estudiar.

Pero bueno, para cerrar mi intervención, le diré qué concur-
sos desiertos y qué obras paralizadas se han hecho…, en 
Elda –están actualmente–, en Elda la adjudicataria de la 
reurbanización de la calle Ramón Gorgé, la reforma de 
la plaza Joan Miró, del jardín de la música; en Xixona, se 
ha quedado bloqueado y desierto –desierto primero y 
después se ha bloqueado– una licitación; en el Campello; en 
Muchamiel; en San Vicente del Raspeig, ahora mismo para-
lizada la obra más importante de este mandato y del ante-
rior, un pabellón polideportivo, como usted probablemente 
sabrá, de 7,3 millones de euros. En Aitana, fase de la mejora 
del auditorio del centro social; en Ibi, la reforma integral de 
la plaza de la Iglesia; en Almoradí, varios concursos desier-
tos… Oiga, esto no se lo está inventando el sector.

Con lo cual, yo lo único que le pido –y acabo, presidente– es 
que, en primer lugar, reconozca la difícil situación que atra-
viesa la economía española y valenciana, la difícil situación 
que atraviesa este sector de forma específica. Y le pido que 
no utilice tanta palabrería y que, realmente, haga algo por el 
sector y por sus trabajadores.

Muchas gracias, presidente. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

I, amb la contestació de l’honorable consellera, finalitzarem este 
punt i també el treball d’esta vesprada. Té la paraula la consellera 
de Política Territorial, Obres Públiques i Mobilitat, Rebeca Torró.

Quan vosté vullga, consellera.
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La senyora consellera de Política Territorial, Obres 
Públiques i Mobilitat:

Gràcies, president.

Mire, senyor Carrasco, la situació que exposa vosté ací 
és ben distinta a la realitat. Òbviament, ningú ha negat 
que estem vivint una situació complexa, ací i en tots els 
llocs, governe qui governe i el país a on vullga dirigir·se. 
Malauradament, i per la situació actual de la guerra, encara 
s’ha complicat més.

És cert que algunes licitacions s’estan quedant desertes, 
tres en esta conselleria, però això no pot considerar·se, com 
ha titulat vosté aquesta interpel·lació, una crisi d’execució 
d’obra pública generada per la falta d’ofertes de les empre-
ses del sector. Segons les dades de Seopan, Espanya va 
registrar en 2021 una recuperació històrica de la licitació i la 
contractació d’obra pública. Són unes dades molt significati-
ves, tenint en compte que en 2020 la pandèmia va enfonsar 
les xifres a mínims que no s’hi veien des de 2014. En 2021, 
es van contractar un total de 12.022 milions d’euros, la qual 
cosa representa un increment del 67,4 % respecte al volum 
registrat en 2020 i un 3,5 % més respecte del nivell preco-
vid. Per altra banda, en 2021 la licitació pública es va dispa-
rar un 68 %, fins als 23.647 milions d’euros, un 23,4 % 
més respecte al nivell precovid de 2019. En la Comunitat 
Valenciana, amb dades també de Seopan, referides al primer 
quadrimestre de 2022, la licitació d’obra pública s’ha incre-
mentat un 69,3 %. S’ha passat de 345,2 milions d’euros, 
gener a abril de 2021, a 584,6 milions d’euros, gener·abril de 
2022.

Em resulta curiós la preocupació que tenen vostés amb 
aquest tema, senyor Carrasco. Vull recordar·li que el Partit 
Popular, en el Congrés dels Diputats, va votar en contra del 
reial decret (aplaudiments) que garantia la revisió dels preus. 
És que, de veritat, senyor Carrasco, de veritat… No? Ah, no? 
No va votar en contra del decret llei que, precisament, està 
suposant ara que els donem ara una solució, a les obres? 
(Veus) Però…, ¡ah!, era «deficitario», ja. Vinga, va.

Però, a més, és que no haurà estat mala la iniciativa del 
Govern d’Espanya, quan totes les comunitats autònomes, 
totes les comunitats autònomes, s’hi han adherit. I, per 
cert, l’última comunitat autònoma en adherir·s’hi sap qui 
ha sigut? La Comunitat de Madrid. Sap quan s’hi ha adhe-
rit? Hui, tres mesos després, tres mesos després que la 
Comunitat Valenciana venim fent la tasca. I, gràcies a això, 
hem revisat els preus públics i hem pogut tornar a licitar les 
obres perquè ninguna empresa s’afecte per la crisi d’Ucraïna. 
La Comunitat de Madrid ho ha fet hui, tres mesos després.

I ve ací vosté a donar lliçons, senyor Carrasco? Mire, les 
lliçons, de veritat, nosaltres no li les podem suportar, perquè 
és evident que hi ha dos formes molt distintes de governar. 
Mentre la Comunitat de Madrid suprimeixen metros perquè 
ha pujat la llum, ací apostem pels diumenges gratis. Eixa és la 
realitat. Una iniciativa de què en el passat mes de maig van 
fer ús vora set·cents trenta mil persones. Mentre en Galicia 
pugen els impostos al consum d’aigua, ací fem que les famílies 
no paguen cànon de sanejament durant sis mesos.

Per tant, és clar que no podem controlar el que passa a 
altres llocs, com la invasió de Rússia a Ucraïna, però sí que 

podem decidir quines polítiques implementem. I, per això, 
posàrem en marxa i ens adherírem de seguida al reial decret 
del govern, cosa que no han fet els seus companys a Madrid. 
Decidir, en definitiva, si eixes polítiques són per a beneficiar 
les persones o, per contra, si es fan en contra dels interessos 
generals, com en altres llocs. Este govern ho té clar: sempre 
–sempre– al costat de les persones.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, i amb esta resposta finalitzem el nostre treball 
de hui dimecres. Reprendrem els nostres treballs demà a les 
deu del matí.

Es suspén la sessió. (El president colpeja amb la maceta)

(Se suspén la sessió a les 18 hores i 54 minuts)

D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’indiquen les senyories assistents a la sessió: 
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